
TRĂDAREA COLONELULUI ALEXANDRU D. STURDZA 
(IANUARIE 1917) 

Constantin I. ST AN 
Alexandru GAIŢĂ 

Născut la 23 mai I 869, ca unic fiu al cunoscutului om politic liberal 
Dimitrie Sturdza (1833-1914) şi al Zoei Cantacuzino (1847-1920). Mama sa 
era, după cum o caracteriza Episcopul catolic de Bucureşti, Raymund 
Netzhammer în jurnalul său din 4 mai 1916 drept „o femeie inteligentă, de 
societate, care dominase societatea din Bucureşti până în ultimele zile ale 
defunctului rege (Carol n.n.) şi al decedatului ei soţ, dând tonul în ceea ce 
priveşte arta, literatura şi muzica" 1

• 

A primit în familie o educaţie aleasă, iar la 9 martie I 889, când încă nu 
împlinise vârsta de 20 de ani, s-a înrolat în armată. La I 6 noiembrie acelaşi an, 
Alexandru D. Sturdza a beneficiat de un concediu de trei ani ca să urmeze 
cursurile Şcolii Militare din Hanovra, pe care a reuşit să o absolve cu deplin 
succes la 17 noiembrie 1891 2

. Întors în ţară, a primit gradul de sublocotenent, 
fiind repartizat la Regimentul I Geniu. Între anii I 892-190 I, tânărul ofiţer 
român a fost cursant al Şcolii de Artilerie şi Geniu de la Charlottenburg, 
respectiv al Academii de Război din Berlin3

. Devenind între timp căpitan, 
Alexandru D. Sturdza a primit în anul I 901 comanda unei companii din 
Batalionul 2 Vânători cu garnizoana la Bucureşti. Nu rămâne prea mult timp în 
această funcţie, deoarece în septembrie 1903 i-a fost încredinţată conducerea 
companiei de elevi a Şcolii Militare de Infanterie şi Cavalerie din capitală4 • În 

1 Raymund Netzhammer, Episcop în România într-o epocă a co1?flictelor nafionale şi 
religioase, voi. I, ediţie de Nikolaus Netzhammer şi Krista Zaoh. Traducere din germană de 
George Guţu, Bucureşti, Ed. Academiei Române , 2005, p. 616. 
~ Scrisori către Ion Bianu, ediţie de Marieta şi Petre Croicu, voi. V, Bucureşti, Ed. Minerva, 
1980. p. 38. 
3 Petre Otu, Maria Georgescu, Radiografia unei trădări. Ca=uf colonelului Alexandru D. 
Stur=a. Bucureşti, Ed. Militară, 2011, p. 18 . 
.i Biblioteca Academiei Române, Secţia Manuscrise (în continuare se va cita B.A.R., Secţia 
Mss.), Arh. Dimitrie A. Sturdza, cota 55(75), C.M.Y. Scrisoarea lui Alex. D. Sturdza din 19 
septembrie 1901 către Dimitrie A. Sturdza. 
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noua sa calitate, el a încercat să reformeze sistemul de învăţământ militar 
românesc, rămas cam în urmă. Căpitanul Alexandru D. Sturdza considera că 
trebuie modernizat procesul de instrucţie, ca să se îmbine cunoştinţele teoretice 
cu cele practice. Noul comandant al companiei de elevi dorea să aplice în 
România experienţa dobândită în şcolile militare pe care le-a urmat în Franţa şi 
Germania. Din păcate, el nu a găsit sprijinul scontat din partea superiorilor, 
deşi a făcut repetate demersuri, inclusiv la Ministerul de Război. În data de 16 
aprilie 1917, căpitanul Sturdza a fost înlocuit de la comanda companiei de elevi 
cu căpitanul Constantin Dragu, viitorul general. Plecarea lui Alexandru D. 
Sturdza a fost regretată de cursanţii şcolii, deoarece „era un bun educator şi 
sfătuitor"5 . În mod surprinzător, deşi a fost format şi educat în Germania, 
maiorului Al. D. Sturdza i s-a încredinţat funcţia de ataşat militar al României 
la Paris, cu acreditare la Bruxelles (Belgia). El a îndeplinit această funcţie de 
reprezentare până pe 9 noiembrie 1911, când va fi rechemat în ţară, locul lui 
fiind luat de căpitanul Dumitru Şuţu6 . 

Revenit în România, maiorul Al. D. Sturdza a lucrat la Marele Stat Major 
condus atunci de generalul Alexandru Averescu, dar după mai puţin de un an a 
fost mutat la Regimentul 40 „Călugăreni". Aici a primit la I aprilie I 9 I 2 gradul 
de locotenent colonel. Imediat preia şefia Batalionului 6 Vânători cu care a 
participat la al doilea război balcanic. Unitatea sa a făcut parte din Divizia 4 
Infanterie comandată de generalul Teodor Gheorghiu aparţinând de Corpul 2 
Armată condus de generalul Grigore Crăiniceanu. În comandamentul acestui 
corp a fost mobilizat şi căpitanul de artilerie (r) Ion I. C. Brătianu, preşedintele 
Partidului Naţional Liberal7

. Corpul 2 Armată nu a participat la confruntări 
militare de mare amploare datorită rezistenţei slabe a inamicului. Trupele 
române înaintau vertiginos spre Sofia. Bulgaria a cerut pacea care s-a semnat la 
Bucureşti pe 10 august 1913. România obţinea Dobrogea de sud, Cadrilaterul8

. 

Revenit în ţară cu Batalionul 6 Vânători, lt. col. Sturdza a fost numit 
comandant al Şcolii Militare de ofiţeri de infanterie, iar pe I decembrie 1914 a 
devenit colonel. Situaţia era dificilă. Datorită nevoii de ofiţeri s-au deschis 
asemenea şcoli pe lângă Şcolile Normale9

. Colonelul Al. D. Sturdza a intrat în 

5 Căpitan Nicolae Uică. Istoricul Şenalei Militare de Infanterie de la anul 1874-1911, Tip. 
George Ionescu, 191, p. 159. 
6 „Monitorul Oastei", nr. 47. din 25 octombrie 1911, p. 71 l. 
7 Costin M. Petrescu. Istoricul campaniei militare din anul 1913, Bucureşti, Imprimeria „Jokey 
Club" 1914. p. 72. 
~Cartea Verde. Textul Tratatului de Pace de la Bucureşti, 1913, Bucureşti, Imprimeriile 
Statului. 1913. pp. 263-264; Acfiunea României în Balcani şi Pacea de la Bucureşti, în 
Calendarul „Lumea ilustrată", XXl/1914, pp. 58-65. 
9 General Dumitru Iliescu (editor), Documente pril·itoare la Ră::.boiul pentru Întregirea 
României, Bucureşti, Imprimeriile Statului. 1924, p. 33. 
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conflict cu şefii săi din Ministerul de Război. La 13/26 martie 1916 el a 
expediat un memoriu generalului Dumitru Iliescu, secretarul general al 
Ministerului de Război, în care critica modul de pregătire a ofiţerilor, 

considerând că nu se pune accent pe calitatea cursanţilor, ci pe numărul lor. 
Colonelul Sturdza nu era de acord cu reînfiinţarea şcolilor militare speciale şi 
nici cu maniera în care erau recrutaţi viitorii ofiţeri, căci unii proveneau chiar 
din mahalalele Bucureştiului 10

• 

La intrarea României în război de partea Antantei pe 15/28 august 1916, 
colonelului Al. D. Sturdza i s-a încredinţat comanda Regimentului 1 Infanterie 
Dolj cu garnizoana la Craiova. În jurnalul său de front, noul comandant notează 
pe 17/30 august unnătoarele: „Situaţiunea în care am găsit Regimentul (I 
Infanterie Dolj n.n.) ce-l voi comanda este încurcată. El este împrăştiat spre 
vest (Vârciorova), spre sud (Dunăre) şi la Craiova cu grosul. Mobilizarea este 
de abia în curs („.). Încadrarea cu ofiţeri este slabă, adică sunt prea puţini. 
Oamenii fac o impresiune bună; rasă bine hrănită şi de constituţie normală, 
privirea inteligentă" 11

• 

După scurtă vreme, colonelul Sturdza a primit şefia Brigăzii 7 Mixte care 
s-a constituit în septembrie 1916. Acesta mărturisea în însemnările sale din 
2115 septembrie 1916 foarte lapidar: „Mă stabilesc la comandamentul 
grănicerilor şi pregătesc formarea brigadei şi a unităţilor ei. Ziua trece cu 
aceste lucrări" 1 

• Noua brigadă era alcătuită din trei regimente de infanterie, o 
baterie de artilerie, o companie de mitraliere, o alta de cicişti şi alte unităţi. Dar 
capacitatea ei combativă era însă redusă, datorită lipsurilor privind dotarea cu 
armament, echipament, datorită efectivelor insuficiente şi numărului redus de 
ofiţeri. Colonelul Sturdza a întreprins repetate demersuri pe lângă autorităţile 
militare pentru completarea efectivelor, livrarea cantităţilor necesare de 
armament, muniţie şi alte materiale militare, ori mijloace de transport al 
trupelor 13

• A obţinut doar promisiuni. Comandantul Brigăzii 7 Mixte a solicitat 
amânarea trimiterii ei pe front, dar fără succes. Această mare unitate a fost pusă 
iniţial la dispoziţia Armatei a II-a române comandată de generalul Alexandru 
Averescu. Generalul Radu R. Rosetti, pe atunci maior în cadrul Secţiei 

Operaţiuni din Marele Stat Major, notează în jurnalul său la 26 septembrie/9 
octombrie 1916 că „a rămas o porţiune de front descoperită dintre văile 

Buzăului şi cea a Oituzului. La mijlocul acestui front rămâne descoperit 

10 Arhivele Naţionale Istorice Centrale (în continuare se va cita A.N.l.C.), fond general 
Dumitru Iliescu. dosar 61 /1914-1916, f. 1-3. 
11 Petre Otu, Maria Georgescu, op. cit. p. 186. 
12 Ibidem. p. 203; A.N.l.C., fond familia Sturdza, dosar 2211916, f. 8. 
13 Arhivele Militare Române (în continuare se va cita A.M.R.). fond Brigada 7 Mixtă, dosar 
21, f. 163 şi urm. 
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sectorul Vrancea. Pentru apărarea lui s-a trimis Brigada 7 Mixtă comandată de 
colonelul Alexandru D. Sturdza" 14

. 

Brigada colonelului Sturdza a ocupat sectorul afectat pe o lungime de 50 
km în noaptea de 28-29 septembrie/12-13 octombrie 1916. Cartierul general al 
acestei mari unităţi a fost stabilit în localitatea Panciu. El a luat legătura, prin 
Divizia 2 Cavalerie, cu Armata a 4-a comandată de generalul Constantin 
Prezan şi a trimis patrule de recunoaştere pe Valea Zăbalei, cu scopul de a intra 
în contact cu Armata a 2-a română a generalului Alexandru Averescu 15

• 

La început, Brigada 7 Mixtă a participat la confruntări militare având mai 
ales caracter local. La 16/29 octombrie 1916, brigada colonelului Sturdza a 
schimbat subordonarea, intrând în componenţa Armatei de Nord. 

Colonelul Sturdza s-a deplasat la Bacău unde se afla comandamentul 
armatei generalului Constantin Prezan. El descrie în jurnalul său din 17130 
octombrie 1916 această întâlnire astfel: „Mă duc cu auto la Bacău pentru a lua 
contact cu Armata de Nord căreia acum îi suntem subordonaţi. Generalul 
Prezan îmi descrie situaţiunea generală după dejunul la popotă, în faţa 

colonelului Zadik, şeful său de Stat Major, în felul următor: planul inamicului 
pare a fi de a lua ofensiva largă de la nord spre sud, forţând trecerile prin 
Muntenia spre Bulgaria şi rămânând faţă de Carpaţii Moldoveni în defensivă. 
Generalul spune că a expus repetat punctul său de vedere Marelui Cartier 
General. În fine s-a accentuat primejdia în văile Dâmboviţei şi Prahovei" 16

. 

Comandantul Brigăzii 7 Mixte a avut la 25 octombrie/7 noiembrie 1916 o nouă 
întrevedere cu generalul Constantin Prezan care i-a comunicat că doreşte a 
declanşa o ofensivă în sectorul Oituz. Colonelul Sturdza considera că se 
impune o mare ofensivă rusă în Galiţia şi Bucovina, dar ruşii sunt incapabili să 

~ ~17 o mceapa . 
Cea mai importantă confruntare la care a participat Brigada 7 Mixtă a 

fost, alături de Divizia 15 Infanterie a generalului Eremia Grigorescu, care s-a 
derulat pe vârful Lepşei, la 29 octombrie/I I noiembrie 1916. Acesta a fost 
cucerit de batalionul maiorului Anton Vasilescu. Divizia 15 Infanterie a pus 
stăpânire pe înălţimea „Fata Moartă" 18 . Pierderile înregistrate au fost însă mari. 

14 General Radu R. Rosetti, Mărturisiri 1914-1919, ediţie de Maria Georgescu, Bucureşti, Ed. 
Modelism, 1997, pp. 125-126. 
15 Cf. General G. A. Dabija, Armata Română în Ră::boiul Mondial 1916-1918. voi. li, 
Bucureşti, Ed. I. G. Hertz, 1935. p. 421. 
16 Petre Otu. Maria Georgescu, op. cit., p. 239. 
17 ibidem. p. 249; Petre Otu, Mareşalul Constantin Pre::an. Vocafia datoriei. Bucureşti, Ed. 
Militară, 2008. p. 125. 
18 România în Ră::boiul Mondial 1916-1919, voi. III, partea I, Bucureşti. Imprimeria Naţională, 
1940. p. 409. 
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Conform jurnalului colonelului Alex. D. Sturdza, s-au înregistrat 28 de morţi, 
128 răniţi şi 8 dispăruţi 19 . 

Brigada 7 Mixtă compusă din trei batalioane de infanterie şi o baterie de 
artilerie, împreună cu forţele detaşamentului „Colonel Gorski" alcătuit la 
rândul lui din trei batalioane de infanterie, două baterii de artilerie de câmp şi o 
secţie de artilerie de munte au alcătuit Grupul „Colonel Sturdza" aparţinând 
Diviziei 15 Infanterie din Armata de Nord, care trebuia să organizeze o 
ofensivă împreună cu Armata a IX-a rusă pe 15 noiembrie 1916 în zona Oituz. 
Acţiunea nu a reuşit datorită unui puternic contraatac inamic în ziua de 19 
noiembrie20

. În aceste condiţii, Grupul „Colonel Sturdza" a primit ordinul de a 
organiza o recunoaştere puternică, dar nu trebuia să treacă la atac ci să rămână 
în defensivă21 . Acelaşi ordin au primit şi celelalte două Grupuri ale Diviziei 15 
Infanterie, „Colonel Piperescu'', respectiv „General Claudian". 

Brigada 7 Mixtă a intrat ulterior în componenţa Grupului „Râmnic" 
format din diviziile 3-6 şi 16 Infanterie. Acest grup a ocupat frontul cuprins 
între Dealul Câmpului (exclusiv), Putreda Mare, Mărgăriteşti, Şindriliţa - Furu 
Mare22

. 

„Trupelor ruseşti li s-a încredinţat misiunea de a ocupa frontul începând 
cu Dealul Câmpului, exclusiv cota 417, vest de pădurea Racoviţeni - Vadu 
Soreşti - Cuculeasa - Costieni - Şocariciu - Bălăceanu - Galbeni - Slobozia -
Lacul Sărat - Lăscăţeasca - Viziru. 

Linia de despărţire între unităţile ţariste şi Grupul „Râmnic" vor fi 
şoseaua naţională Buzău - Râmnicu Sărat până la kilometrul 20, Racoviţeni -
Grebănu - Topliceni - Jideni - calea ferată Rm. Sărat - Focşani de la cantonul 
20 la cantonul 30. Această linie aparţine trupelor ruseşti ( ... ). Grupul 
„Râmnicului" împreună cu Grupul „Vrancea - Oituz" vor forma Armata a II-a 
română sub comanda generalului de divizie Alexandru Averescu"23

. 

În faţa grupului „Râmnic" între Vadu Soreşti şi Valea Slănic, un afluent 
al râului Buzău, se afla Grupul german „Krafft" alcătuit din două divizii 
germane aparţinând Armatei a 9-a germane. Brigada 7 Mixtă se afla alături de 
Divizia a 12-a de Cavalerie rusă comandată de generalul finlandez Carl Gustav 
Emil Mannerheim, viitor mareşal al Finlandei. Acesta susţine în memoriile sale 
că la 7/20 decembrie „am ajuns în apropierea oraşului Focşani unde m-am 

19 Petre Otu, Maria Georgescu, op. cit., p. 252. 
20 Lt. colonel Al. Ioaniţiu, Războiul României 1916-1918, voi. I, Tipografia „Geniului", s.a., 
~P· 164-165. 
-

1 Petre Otu, Maria Georgescu, op. cit., p. 252. 
22 A.M.R., fond Marele Cartier General Român, dosar 7111916, f. 370. 
23 ibidem; C. I. Stan, Decembrie 1916. Generalul Alexandru Averescu şi bătălia Râmnicului, în 
„Străjer în calea furtunii", an IV, nr. 7, mai 2010, p. 33. 
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prezentat generalului Averescu, comandantul Armatei a 2-a române. Am primit 
ordinul de a pleca imediat pe frontul de apărare la 40 km nord-vest de oraş 
unde o brigadă română condusă de colonelul Sturdza era la grea strâmtoare. 
Brigada mi-a fost subordonată şi s-a contopit într-un grup tactic cu numele 
<<Vrancea>>"24

. Timp de 6 zile, între 9/22 -14/27 decembrie 1916 a avut loc 
bătălia Râmnicului între cele 17 divizii gemrnne şi trupele comandate de 
generalul Arthur Văitoianu. După lupte grele nemţii cuceresc la 18 decembrie 
1916 oraşul Rm. Sărat. Cele trei divizii ruse Zamurskaia, Tuzema şi Usuriskaia 
au format un corp de armată condus de generalul Krimov şi s-au retras pe 
direcţia Focşani - Brăila25 . 

La 9/22 decembrie 1916 a început şi bătălia de la Caşin care s-a încheiat 
pe 31 decembrie 1916. În data de 25 decembrie 1916, oraşul Focşani a fost 
ocupat de trupele germane26

. Colonelul Al. D. Sturdza a intrat în conflict cu 
generalul Alexandru Averescu deoarece în ziua de 24 decembrie 1916/6 
ianuarie 1917 a dat ordin de retragere a brigăzii sale din comuna Câmpuri în 
localitatea Răcoasa, fără aprobarea comandantului Armatei a II-a române. 
Acesta din urmă consemna în notele sale în aceeaşi zi, între altele: „Colonelul 
Sturdza s-a retras fără cauze aparente, precipitat şi fără a mă preveni la timp, 
astfel că a lăsat un gol între el şi generalul Grigorescu". Acelaşi martor ocular 
scrie pe 27 decembrie 1916 cu indignare: „Colonelul Sturdza este supărat că 
judec sever retragerea lui! 

Am scris generalului Prezan să mi-l ia din armată. Nu am ce face cu 
astfel de înfumuraţi, care, cu toate că au unele calităţi, sunt mai mult 
încurcătură decât ajutor. 

Prin noua ordine de bătaie, acest tactician <<sui generis>> este numit 
comandant de divizie în annată la mine. Sper să mă curăţ de el. Are calităţi, 
defectele însă precumpănesc "27

. 

Este greu de spus dacă atitudinea colonelului Sturdza era intenţionată. 
Cert era însă faptul că el avea o mare adversitate faţă de ruşi. Episcopul 
romano-catolic de Bucureşti, Raymund Netzhammer, relatează în însemnările 
sale din 5 decembrie 1916 o discuţie cu doamna Zoe Cantacuzino: „Ea 
relatează tocmai despre fiul ei, colonelul Alexandru Sturdza, care lupta în 

24 Carl Gustav Emil Mannerheim, Memorii, ed. a II-a de Dumitru Preda şi Adrian Pandea. 
Traducere de Teodor Atanasiu, Bucureşti, Ed. Militară, 2011, p. 57. 
25 Constantin Kiri\escu, Istoria Războiului pentru Întregirea României 1916-1919, ed. III, voi. 
L Bucureşti, Ed. Ştiinţifică şi Enciclopedică, 1989, p. 231. 
26 Marilena Sima, Focşanii sub ocupafia germană în anii primului război mondial 1916-1918, 
Focşani, Ed. Pallas, 2012, p. 45. 
27 Mareşal Alexandru Averescu, Noti(e zilnice din război 1916-1918, voi. II, ediţie de Eftimie 
Ardeleanu şi Adrian Pandea, Bucureşti, Ed. Militară, 1992, pp. I 03-104. 
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trecătoarea Oituzului. Cu puţin timp în urma 11 tnm1sese mamei sale o 
scrisoare. Alexandru era într-o stare foarte deprimată şi îl înfuria faptul că 
ocuparea Moldovei de către ruşi arată mai degrabă ca o ocupaţie în toată 

regula"28
. 

Colonelul Al. D. Sturdza a fost înlocuit la comanda Diviziei 8 Infanterie 
prin generalul Ion Pătraşcu. El a preluat în schimb şefia Diviziei 1 O Infanterie 
care se reorganiza în nordul Moldovei aproape de Prut. Această schimbare nu a 
avut un caracter întâmplător. Marele Cartier General a manifestat unele 
suspiciuni legate de comportamentul colonelului Sturdza. Se urmărea deci 
supravegherea mai atentă a acestuia. 

Colonelul Sturdza este autorul unei diversiuni. Căpitanul (r) Gheorghe 
Polihroniade, deşi nu a luat parte la acţiune, a adresat o reclamaţie 

comandantului Diviziei 1 O Infanterie, acuzându-l de trădare pe sublocotenentul 
Constantin Ciulei. Acesta făcea parte din detaşamentul căpitanului Constantin 
Mărculescu comandând compania 1 şi a fost acuzat de non combat şi părăsirea 
câmpului de luptă29 . Curtea Marţială a Diviziei 1 l-a condamnat pe tânărul 
ofiţer la moarte, deşi nu existau probe concludente. Mai mult, căpitanul (r) 
Gheorghe Polihroniade a avut unele divergenţe cu cel acuzat. Sentinţa a fost 
însă executată la 28 ianuarie/ 1 O februarie 1917 în poligonul de tragere din 
Bacău. La 10/27 februarie acelaşi an, potrivit relatărilor colonelului medic 
Vasile Bianu „s-au citit în faţa trupelor noastre sub arme mai multe sentinţe 
pronunţate de Curtea Marţială. Mai mulţi soldaţi din parcul de artilerie au fost 
condamnaţi la câte 3-4 ani de închisoare pentru fapte de dezertare în timp de 
război, iar sublocotenentul Constantin Ciulei din Regimentul 8 Infanterie 
Buzău, pentru faptul de părăsire de post în prezenţa inamicului a fost 
condamnat la moarte"30

. După Marea Unire, soţia ofiţerului nevinovat a cerut 
recurs la Curtea Supremă de Justiţie Militară, care la 24 mai 1920, în urma 
Decretului nr. 154 7 din 9 aprilie 1920, l-a amnistiat pe sublocotenentul 
Constantin Ciulei. A fost vorba de o reabilitare parţială, deoarece procesul nu 
s-a rejudecat, iar cei vinovaţi nu au suportat rigorile legii 31

• 

Colonelul Alexandru D. Sturdza a profitat de situaţia creată şi a dezertat 
la inamic sub pretextul că România se afla sub ocupaţia Rusiei ţariste. 

Dispariţia sa a fost constatată la 27 ianuarie 1917. Două zile mai târziu, 
conform însemnărilor generalului Alexandru Averescu se reţinea: „Astăzi au 

28 Raymund Netzhammer, op. cit., voi. I, p. 680. 
29 Eugen Nicolae, Pe urmele unei erori judiciare, în „Magazin istoric", VII, nr. 5 (86), mai 
1974, p. 86. 
30 Dr. Vasile Bianu, Însemnări din Ră::boiul României Mari, Tomul I, De la mobilizare până 
la pacea din Bucureşti, Cluj, Institutul de Arte Grafice „Ardealul", 1926, p. 89. 
31 Eugen O. Nicolau, op. cit., pp. 87-88. 

https://biblioteca-digitala.ro



178 C1
;

11 I. Stan, Al Gaiţă 

fost prinşi mai mulţi soldaţi de ai noştri prizomen trimişi de Sturdza cu 
manifeste prin care îndeamnă trupele să treacă la duşman. Locotenent­
colonelul (Constantin n.n.) Crăiniceanu, comandantul Regimentului 25 
Infanterie a fost arestat pentru că a avut o întrevedere cu Sturdza între linii şi s­
a înapoiat cu un sul de manifeste. 

Ambii aceşti ofiţeri erau eroii generalului Grigorescu. Îi socotea podoaba 
armatei şi cerea în interesul apărării naţionale să fie ţinuţi pe front. 

Bun cunoscător de oameni! Ambii au calităţi incontestabile, dar cu 
minţile tulburate de zguduirile războiului şi dezechilibraţi. 

O pagină urâtă pentru noi"32 ! 
Yvonne Blondei, fiica fostului ministru al Franţei acreditat în România, 

Camile Blondei, scrie în jurnalul ei din 12/25 februarie 1917 că : „Sturdza a 
trecut la inamic omorându-şi ordonanţa care se opunea acestei fugi. Înainte de 
a pleca l-a târât în trădarea sa şi pe fiul generalului Crăiniceanu. Într-o seară 
Sturdza ar fi venit să-i înmâneze lui Crăiniceanu o proclamaţie care-i încuraja 
pe soldaţi să abandoneze lupta şi să se întoarcă împotriva ruşilor duşmani şi 
sălbatici. Tânărul Crăiniceanu a fost surprins în clipa când aducea înapoi actele 
date de Sturdza"33

. 

La rândul ei, Arabella Yarka, fiica adoptivă a lui Scarlat (Charles) Yarka 
şi a Mariei Prejbeanu (Yarka), căsătorită cu nepotul celebrului doctor Carol 
Davila, pe numele Carol (Citta) Davila, notează în însemnările sale din I O 
februarie 1917 următoarele: „Veştile ajung cu greu până la noi în acest oraş 
îndepărtat (Botoşani n.n.). De câteva zile totuşi e scandal general, nu se 
vorbeşte decât despre dezertarea colonelului Sturdza, vinovat de altfel de înaltă 
trădare, pusă la cale în cârdăşie cu colonelul C. (Crăiniceanu n.n.) şi cu M.W. 
(locotenentul r. Constantin Wachmann n.n.). 

Planul lui era să determine cele două divizii de la Oituz să treacă de 
partea nemţilor şi să lupte împreună cu aceştia împotriva ruşilor"34 . 

I. G. Duca confinnă în memoriile sale că prin acuzarea sublocotenentului 
Ciulei devenise nu numai un trădător, dar şi un asasin: „Totul fusese o 
înscenare ca să inspire deplină încredere comandanţilor săi. De fapt era hotărât 
să treacă la inamic încă de atunci. Unele din mişcările lui păruseră suspecte lui 
Averescu. Pentru deplina reuşită a planului, toate îndoielile trebuiau spulberate. 
Pe de altă parte, Averescu îşi dădea acum seama şi de ce cu prilejul ultimei 

32 Mareşal Alexandru Averescu, op. cit, voi. II, p. 111; vezi şi Comei Ilie, Trădarea colonelului 
Sturd::.a, în „Historia", VII, nr. 64, aprilie 2007, pp. 3-7. 
33 Yvonne Blondei, Jurnal de ră::.boi 1916-1917. Frontul de sud al României. Versiune 
românească de Rodica Zagar, Bucureşti, Ed. Institutului Cultural Român, 2005, p. 392. 
34 Arabella Yarka, De pe o :i pe alta. Carnet intim 1913-1918. Traducere de Denisa Toma, 
Bucureşti, Ed. Compania, 2010, pp. 177-178. 
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vizite a Regelui pe front Sturdza înaintase atât de mult cu el înspre tranşeele 
inamice. Încerca, se vede, să-l expuie gloanţelor germane sau chiar să-l predea 
prizonier duşmanului. Aşadar, fiul lui Dimitrie Sturdza era nu numai trădător, 
d . . „35 

ar şi asasm . 
Un alt contemporan al evenimentelor, Eugeniu Arthur Buhman, şeful 

Serviciului Poştă - Telegraf - Telefon al Casei Regale, relatează în memoriile 
sale din februarie 1917, destul de lapidar, momentul: „Colonelul Sturdza, fiul 
fostului prim-ministru este declarat trădător de patrie. La colonelul Crăiniceanu 
s-au găsit manifeste iscălite de Sturdza care îndemnau trupele noastre să treacă 
de partea nemţilor. Nici nu-mi vine a crede. În urmă ştirea s-a adeverit"36

. 

Chemarea semnată de colonelul Alexandru D. Sturdza, datată 27 ianuarie 
1917, adresată soldaţilor începe în felul următor: ,,În fruntea voastră vreau să 
fac o oştire nouă, bine înzestrată cu maşinile de războiu şi bine condusă de şefi 
inimoşi. Cu ea vreau să scăpăm ceea ce s-a pierdut, să alungăm din ţară pe 
jefuitorul rus şi să facem ca mai repede să ne întoarcem la vetrele noastre". 
Autorul documentului cerea ostaşilor români să ia hotărâri rapide, întrucât 
„Ţara noastră şi oştirea au rătăcit sub conducerea nepricepută a unor capete 
slabe, două treimi din teritoriul ei s-a pierdut. Cealaltă treime este prădată de 
ruşi; ei îşi bat joc de ofiţerii şi soldaţii şi de sărmanii locuitori; ei necinstesc 
nepedepsiţi femeile noastre, ei ne răpesc ultimele vite pe care le avem şi ne-au 
împiedicat să lucrăm pământul". 

Semnatarul materialului preciza mai departe, exagerând lucrurile, că: 

„A verea ţării s-a risipit şi înstrăinat; dacă nu ne hotărâm de pe acum, vom muri 
de foame cu copiii şi nepoţii. Ni se pregăteşte pribegia în străinătatea neagră; 
este vorba ca armata noastră să treacă Prutul, ca guvernul să fugă ruşinos la 
Cherson, în Rusia, iar celor bogaţi să li se înlesnească aşezarea în oraşe 

depărtate ruseşti, robiţi de legi asupritoare". Autorul chemării atrăgea atenţia 
populaţiei că: „Aţi fost amăgiţi de cei mari prin cuvinte înşelătoare despre un 
ideal naţional, aţi văzut cum acest ideal s-a prăbuşit din cauza uşurinţei şi 

ticăloşiei lor". De aceea, el arăta în continuare: „Treziţi-vă şi nu mai credeţi 
minciunile ce vi se spun. Victoria ruşilor nu vă va scăpa, căci ea nu va putea fi 
( ... )". 

Colonelul Sturdza îndemna la nesupunere şi revoltă, căci arăta: 

„Lepădaţi-vă de cei care v-au înşelat amarnic. Aţi jurat credinţă Ţării, iar nu 
unor netrebnici care vă conduc la pieire". În consecinţă, ofiţerul trădător le 
cerea în final ţăranilor soldaţi: „Vă aştept în Munţii Vrancei. Veţi căpăta semne 

35 I. G. Duca, Memorii, voi. III Războiul, Partea I (1916-1917), editie de Stelian Neagoe, 
Bucureşti, Ed. Machiavelli, 1994, p. 165. 
36 Eugeniu A. Buhman, Patru decenii în Serviciul Casei Regale a României. Memorii (1898 
I 940), editie de Cristian Scarlat, Bucureşti, Ed. Sigma, 2006, p. 186. 
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de la mine. Voi elibera pc prizonierii noştri. Totul este pregătit. Cu ei vom 
forma oaste nouă şi cu ajutorul lui Dumnezeu, vitejească, cu care vom recuceri 
ce s-a pierdut, vom reîntregi ce s-a stricat şi vom da afară pe netrebnicii care 
ne-au adus în starea de azi". 

Autorul încheia apoteotic chemarea, îndemnându-i pe cei slabi de înger: 
"Treceţi fără întârziere cu am1e cu tot spre mine, să scăpăm România. 
Dumnezeu va binecuvânta fapta noastră"37 • Apelul scris cu patos şi multă 
demagogie nu a avut succesul scontat. Soldaţii ţărani nu au putut fi înşelaţi. 

Reacţia autorităţilor militare române a fost imediată. Generalul Eremia 
Grigorescu, comandantul Corpului 4 Annată a emis un ordin de zi în care 
critica fapta colegului său, considerând-o un act de trădare şi o crimă: „Comisă 
de un om fără minte, de un nebun". Generalul Grigorescu avertiza că toţi cei 
care „vor cădea în această ispită îi aşteaptă spânzurătoarea, pe lângă ruşinea 
lumii şi blestemul unei întregi naţiuni"38 . 

Trebuie să precizăm însă că mulţi generali şi ofiţeri superiori nu se 
aşteptau la o astfel de faptă. Generalul Ion Raşcu, comandantul trupelor de 
geniu, arăta în amintirile sale publicate postum că a aflat de la Marele Cartier 
General despre colonelul Sturdza, care a trecut la inamic: „Colonelul Sturdza 
comanda Divizia a 8-a care era pe front şi de la care fusese mutat la a 1 O-a 
aflată în rezervă. A insistat să rămână la Divizia a 8-a punând în mişcare toate 
resursele sale. M.C.G. a avut buna inspiraţie să nu se înduplece, nu doar că 
avea vreo bănuială, ci numai ca să nu dea ordine contra ordine. 

Sturdza pierzând orice speranţă de revenire asupra ordinului de mutare s­
a dus pe front, sub pretext ca să-şi ia ziua bună de la trupele fostei sale divizii şi 
de atunci nu s-a mai văzut. 

S-a crezut la început că a fost victima vreunei imprudenţe, mai ales că s-a 
găsit ordonanţa care-l însoţea împuşcat înaintea frontului. 

Acum, surprinzându-se, lt. colonelul Crăiniceanu la o întoarcere de la o 
întâlnire cu Sturdza s-a aflat adevărul despre dispariţia lui. 

Lt. colonelul Crăiniceanu comandantul unui Regiment de infanterie (nr. 
25 n.n.) din Divizia a 8-a, fiind convertit de Sturdza de pe timpul când era sub 
comandă, s-a dus de s-a întâlnit cu dânsul înaintea frontului, dar la întoarcere, 
rătăcind drumul, a intrat în liniile noastre prin sectorul unui regiment din 
Divizia a 7-a. Comandantul acestui regiment, lt. colonelul Pirici, suspectându-l, 

37 Cf. Petre Otu, Maria Georgescu, op. cit., pp. 291-292; Baron Valeriu Kapri, Ca::ulfostului 
colonel Alexandru Sturd::a. Un episod din Ră::boiul Mondial pe_fi-ontul român, Oradea, Tip. 
Societăţii pe acţiuni Adolf Sonnenfelal, 1926, p. 21. 
38 Octavian C. Tăslăuanu. Sub flamurile na(ionale. Note şi documente din istoria ră::boiului de 
întregire a neamului. Calvarul neutralită(ii. La Corpul IV Armată, ediţie îngrijită de Gelu 
Voican Voiculescu. Bucureşti. Ed. RAO. 2001, pp. 200-201. 
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a raportat cazul comandantului de divizie, colonelul Rujinschi, care a ordonat 
să-l aresteze şi percheziţioneze. La perchiziţie a găsit la dânsul mai multe 
exemplare dintr-un manifest către Divizia a 8-a semnat de Sturdza aduse ca să 
le împartă la trupă". Generalul Ion Raşcu arată mai departe că acest manifest 
arăta calea greşită pe care a apucat politica ţării şi îndemna divizia „să vie cu 
dânsul şi cu cei 400.000 de prizonieri făcuţi de germani şi organizaţi cu 
mijloacele acestora, să scoată pe ruşi din ţară şi aşa să se repare greşeala ce am 
făcut aliindu-ne cu ei. Aşa s-a descoperit complicitatea lui Sturdza şi 

complicitatea lui Crăiniceanu"39 . 
Trecerea colonelului Al. D. Sturdza în liniile duşmane s-a făcut la 23 

ianuarie/6 februarie 1917 împreună cu locotenentul C. Wachmann, aghiotantul 
său. Pe drum, Sturdza şi-a ucis ordonanţa care nu a vrut să treacă în liniile 
inamice. În bagajul ordonanţei s-au găsit mai multe documente, inclusiv 
corespondenţă între colonelul Al. D. Sturdza şi lt. colonelul Crăiniceanu. 

Întâlnirea celor doi trădători a fost monitorizată de organele contrainformative 
române. Crăiniceanu a fost imediat arestat. S-a unnărit totodată atragerea într-o 
cursă a colonelului Sturdza pentru a fi capturat. Acesta însă, dezamăgit de lipsa 
de aderenţi, de faptul că manifestul său nu a avut nici cel mai mic ecou sau 
poate a fost prevenit de structurile de specialitate germane, n-a căzut în plasă, 
căci n-a dat curs cererii de a se întâlni cu un grup de ofiţeri români 
„admiratori" ai gestului său40 . 

Generalul Răţescu, pe atunci elev la şcoala de ofiţeri de artilerie din Iaşi 
consemna în amintirile sale scrise la apusul vieţii că „trădarea lui Sturdza nu a 
făcut decât două victime. Locotenent colonelul Alexandru (Constantin n.n.) 
Crăiniceanu, comandantul Regimentului 25 Infanterie din Vaslui, complicele 
lui Sturdza care a fost prins şi nu a putut dezerta. Judecat, a fost condamnat la 
moarte şi împuşcat de un pluton din propriul său regiment şi îngropat la 
marginea satului Pătrăşcanu de pe stânga Siretului"41

. 

Constantin (Puiu) Crăiniceanu era fiul generalului Grigore Crăiniceanu şi 
nepotul generalului Constantin Prezan, noul şef al Marelui Stat Major al 
Armatei române. Iniţial, el primise sentinţa Curţii Marţiale de 17 ani de muncă 
silnică, dar ulterior a fost condamnat la moarte. Sentinţa s-a executat în faţa 
regimentului său pentru a constitui un exemplu nedemn de urmat. Colonelul 
Vasile Bianu releva plin de indignare şi revoltă în însemnările sale următoarele 
la 30 martie/12 aprilie 1917: „Astăzi, în Joia Sfintelor Paşti, a fost împuşcat 

39 General Ion Raşcu, Jurnalul meu din timpul ră::boiului pentru întregirea neamului, ediţie 
îngrijită de Dumitru Huţanu, Focşani, Ed. Pallas Athena, 2007, pp. I 08-109. 
~ 0 Alin Spânu, Serviciul de informa/ii al României 1i1 ră::boiul de 1i1tregire naţională (/ 916 
1920), Bucureşti, Ed. Militară, 2012, p. 95. 
41 General Răţescu, Un secol de amintiri, Bacău, Ed. Plumb, 1995, pp. 48-49. 
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trădătorul lt. colonelul Crăiniceanu, pe front, în faţa Regimentului 25 a cărui 
comandă o avusese până în momentul arestării; un glonţ în cap, cinci în piept şi 
trei în picioare au pus capăt acestei ticăloase vieţi, ca să fie pildă tuturor 
trădătorilor de neam şi ţară"42 . 

Au existat o serie de suspiciuni asupra unor ofiţeri din comandamentul 
Diviziei 8 Infanterie care ar fi facilitat trecerea colonelului Sturdza şi a 
complicilor săi. Generalul Ion Raşcu aminteşte în memoriile sale pe lt. 
colonelul Gorschi, comandantul Regimentului 8 Vânători, lt. colonelul 
Vasilescu, comandantul Regimentului 2 grăniceri, prin sectorul căruia Sturdza 
a trecut la inamic şi colonelul V. Piperescu, comandantul Brigăzii 15 
Infanterie. Aceştia „au fost îndepărtaţi de la comenzile lor fără o dovadă sigură, 
ci numai în urma unui raport al generalului Averescu prin care arată că nu avea 
încredere întrânşii. 

Gorschi a reuşit să înlăture bănuiala ce plana asupra-i, Vasilescu a fost 
dat în judecată şi condamnat la 5 ani recluziune, iar Piperescu, cu toate meritele 
lui, a fost pus în retragere din oficiu"43

. 

În geamantanul abandonat de colonelul Alexandru D. Sturdza, potrivit 
informaţiilor deţinute de Constantin Argetoianu şi inserate în memoriile sale, s­
a găsit şi o scrisoare aparţinând generalului Constantin Cristescu, comandantul 
Armatei I române şi adresată colonelului trădător, care se încheia cu o remarcă 
surprinzătoare: „nu era de făcut nimic, deoarece regele era un microcefal şi nu 
pricepea nimic"44

. Mesajul a fost înaintat şefului statului. Supărat de conţinutul 
lui, suveranul s-a apropiat de generalul Alexandru Averescu. A profitat de 
neînţelegerile lui Constantin Cristescu cu generalul rus Ragaza şi l-a înlocuit de 
la comanda Armatei I cu generalul Eremia Grigorescu. 

Trădarea colonelului Alexandru D. Sturdza l-a afectat profund pe Regele 
Ferdinand. Martoră a tristului eveniment, Regina Maria notează în jurnalul său 
din 30 ianuarie/12 februarie 1917 următoarele: „Azi dimineaţă a venit la mine 
Nando, era galben la faţă şi mi-a adus vestea grozavă, colonelul Alexandru D. 
Sturdza, fiul bătrânului Dimitrie A. Sturdza, şeful Partidului Liberal în timpul 
domniei unchiului, care de câteva zile dispăruse în chip misterios, ar fi un 
trădător de cea mai mizerabilă speţă. Crăiniceanu, fiul generalului, a fost prins 
cu buzunarele pline de manifeste iscălite de Sturdza prin care îndemna armata 
să se predea inamicului( ... ) Nando a fost doborât de această veste"45

. 

42 Dr. Vasile Bianu, op. cit., voi. I, p. 111. 
43 General Ion Raşcu, op. cit., p. 109. 
44 Constantin Argetoianu, Pentru cei de mâine. Amintiri din vremea celor de ieri, voi. 111/4, 
ediţie de Stelian Neagoe, Bucureşti, Ed. Humanitas, 1992, p. 185. 
45 Maria, Regina României, Pm•estea vie/ii mele, voi. III, ediţie de Ioana Cracă, Bucureşti, Ed. 
Eminescu, 1991, p. 160; C. I. Stan, Regele Ferdinand ,,Întregitoru/" (1914-1927), ed. a II-a, 
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Procesul în care erau acuzaţi de trădare colonelul Alexandru D. Sturdza, 
locotenent colonelul Constantin (Puiu) Crăiniceanu şi locotenentul Constantin 
Wachmann a început la Curtea Marţială din Bacău pe 24 februarie/9 martie 
1917 şi a fost foarte scurt, căci s-a încheiat pe 26 februarie/ 11 martie acelaşi an. 
Rechizitoriul amplu şi documentat este un veritabil „film" al evenimentelor. 
Complicitatea celor doi este evidentă. Lt. colonelul Crăiniceanu, fost ataşat 

militar al României la Atena între anii 1914-1916, fusese, se pare, racolat de 
serviciile secrete germane şi urma să treacă cel dintâi la inamic cu Regimentul 
25 Infanterie aflat sub comanda sa. Inculpaţii, chiar în lipsă, au avut drept la 
apărare, aceasta fiind efectuată de sublocotenentul Gheorghe Săulescu. 

Colonelul Al. D. Sturdza şi locotenentul C. Wachmann au fost condamnaţi la 
moarte în contumacie, iar iniţial, lt. colonelul C. Crăiniceanu a primit 15 ani de 
muncă silnică46 . Sentinţa a fost casată din ordinul generalului Constantin 
Prezan, şeful Marelui Stat Major al Armatei române, deşi Constantin 
Crăiniceanu era fiul sorei sale. Acesta a primit apoi pedeapsa capitală. 

Trădarea colonelului Sturdza a fost premeditată şi bine pusă la punct. 
Trecerea la inamic s-a făcut cu destule peripeţii. El s-a rătăcit de locotenentul 
C. Wachmann, care ajunsese în liniile germane şi a dezvăluit întreaga acţiune. 
Sturdza a fost întâmpinat de un soldat neamţ care l-a dus la un sublocotenent. 
El a ajuns la o fabrică de cherestea din Soveja unde împreună cu locotenentul 
C. Wachmann au fost primiţi de generalul Von Gentner, comandantul Diviziei 
218 Infanterie prusacă 7

• De aici, cei doi fugari s-au îndreptat spre gara Putna 
unde îşi avea comandamentul Divizia 1 Cavalerie austro-ungară condusă de 
generalul Ruiz de Rojas. La 24 ianuarie/6 februarie 1917 cei doi ofiţeri 

trădători au prezentat planul lor generalului austriac. Generalul Ruiz de Rojas i­
a îndre~tat spre generalul Gerok, comandantul Grupului de armată „Arhiducele 
Josef'4 

. Colonelul Sturdza a ajuns apoi la comandantul Armatei a 9-a germane 
generalul Erich Von Falkenhayn, fiind considerat „un prieten al Puterilor 
Centrale"49

. Trădătorul român a avut totodată o discuţie cu colonelul Randa 
venit din partea comandantului Armatei I austro-ungare generalul Arthur Arz 
Von Straussenberg. Ofiţerul austriac era de părere că „Sturdza este un om 
serios, conştient de scopul ce urmează, cu o voinţă tare, dintr-o veche familie 

Bucureşti, Ed. Paideia, 2011, pp. 157-158. 
46 Petre Otu, Maria Georgesu, op. cit., pp. 282-349 ; B.A.R., Secţia Mss., cota A 1526, passim. 
47 Baron Valeriu Kapri, op. cit., p. 15. 
48 Ibidem, p. 19. 
49 B.A.R, Secţia Mss., Arh. General Radu R. Rosetti, mapa XIX, varia 30. Traducere de 
colonel Laurenţiu Bârzotescu. 
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de prinţi moldoveni, foarte stimat, unul din puţinii boieri care era în serviciul 
activ"50

. 

Trădarea colonelului Alexandru O. Sturdza a surprins pe multe cadre 
militare. Generalul Ion Raşcu, de pildă, exprima în memoriile sale um1ătorul 
punct de vedere: „Toţi cei care cunosc mai de aproape pe Sturdza sunt convinşi 
că actul de trădare ce a fost săvârşit nu a fost plecat dintr-un sentiment paşnic, 
ci din credinţa că Gennania va fi victorioasă şi numai unindu-se cu ea va scăpa 
ţara din prăpastia în care căzuse. La aceasta a contribuit mult şi brutalitatea 
ruşilor faţă de populaţie şi oştirea noastră şi mai ales aceea a unei brigăzi de 
sălbatici călare de prin fundul Asiei care aveau frontul lângă Divizia a 8-a şi al 
cărui şef nici măcar nu a vrut să-i asculte protestările asupra jafurilor soldaţilor 
lui"51

• Atitudinea ostaşilor ruşi este reală, dar credem că nu a fost factorul 
determinant, ci doar un pretext folosit cu abilitate de colonelul Sturdza. 
Germanofilismul era evident şi se manifestase cu diverse prilejuri. La rândul 
său, generalul Radu R. Rosetti, la vremea respectivă locotenent-colonel şi 

comandant de regiment, susţine în amintirile sale că: „La început nu dădeam 
crezare zvonurilor despre dezertarea lui Sturdza, cum nu i-au dat mulţi dintre 
cei ce-l cunoşteau mai de aproape pe acest colonel. În urmă am fost mâhnit şi 
supărat contra lui Sturdza, socotind crima lui cu atât mai mare cu cât el 
stăvilise multe rele în armată. De la dânsul începuse o educaţie în care 
îndeplinirea datoriei şi respectarea jurământului şi a cuvântului dat ocupa un 
loc de_ c~petenie. Pen_tru m_ulţi ofiţeri el era nădej~ea ~~ui _viit~r ~ai b~n p.e~tru 
armata"--. Este adevarat ca Sturdza avea o cultura m1htara sohda, doband1ta pe 
parcursul unor studii îndelungate în străinătate. Actul său de trădare este de 
netăgăduit. 

Ofiţerul de origine ardeleană Octavian C. Tăslăuanu era de părere că 
„fapta colonelului Sturdza se comenta prin prisma disperării. Firile tari, gata să 
moară până la ultimul om - continuă renumitul memorialist - erau rare printre 
ofiţerii superiori. Cei mici arătau mai hotărâţi, iar soldaţii ţărani din tranşee 
ziceau: Ce-o da Dumnezeu"53

. 

Deşi acţiunea sa masivă de trecere a trupelor române la inamic a eşuat 
lamentabil, colonelul Sturdza a perseverat. El a avut întrevederi cu generalul 
Erich Yon Ludendorff, adjunctul Marelui Stat Major al Armatei germane, Hans 
Yon Seeckt, dar şi cu Von den Busche, fostul ministru al Germaniei la 
Bucureşti. Sturdza a avut discuţii şi cu Alexandru Beldiman, fostul ministru 
plenipotenţiar al României la Viena, dar şi cu Constantin Stere aflat într-o 

50 Ibidem; Petre Otu, Maria Georgescu, op. cit., p. 142. 
51 General Ion Raşc, op. cit., p. I 09. 
5 ~ General Radu R. Rosetti, op. cit., p. 180. 
53 Octavian C. Tăslăuanu, op. cit., voi. II, p. 196. 
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vizită în Germania şi Austro - Ungaria54
. Cu acordul Berlinului şi al Vienei, 

Sturdza a cutreierat alături de locotenentul Wachmann lagărele de prizonieri 
români. Căpitanul Virgil Drăghiceanu arată într-un memoriu studiu privind 
activitatea din prizonierat înaintat în anul l 918 Marelui Stat Major al Armatei 
române: „Nu-mi aduc aminte data, dar ştiu că într-una din zile s-a anunţat că a 
sosit din Germania (la Bucureşti n.n.) un grup de 46 de ofiţeri în cap cu 
colonelul Sturdza. Între ei se aflau şi oameni din conducere: maiorul Negrutzi 
din Pionieri, căpitanul Ticu Constantinescu din Vânători, căpitanul Grigorescu 
din (Regimentul n.n.) 70 Muscel, căpitanul Bălan din (Regimentul n.n.) 4 
Argeş, căpitanul Măcelaru din Vâlcea, căpitanul Popişteanu din Bucureşti, 

căpitanul Savel Popescu etc( ... ). 
Populaţia i-a primit foarte rău, murmurând contra lor, din care cauză a 

doua zi i-a trimis la Buftea. Am întâlnit pe sublocotenentul Lever care mi-a 
spus că sunt aduşi de colonelul Sturdza pentru a ocupa funcţii în administraţiile 
publice cu scopul să întroneze cinstea şi moralitatea la sate şi oraşe( ... ). 

Nimeni nu cunoştea adevăratul scop al aducerii acestor ofiţeri în ţară, dar 
în trei-patru zile prin indiscreţia lor s-a aflat că au venit cu scopul să facă 
propagandă pentru gonirea dinastiei, încheierea păcii separate cu Puterile 
Centrale şi prin lovitura de stat să aresteze guvernul Brătianu. Pentru obţinerea 
scopului, colonelul Sturdza trebuia să formeze câteva divizii cu prizonieri 
români care se aflau în Muntenia şi Oltenia care să se unească cu restul armatei 
de pe frontul ce eventual s-ar fi retras în Basarabia în cazul când ofensiva 
germană ar fi reuşit. Aceşti 46 de ofiţeri erau scheletul pe care trebuiau să se 
formeze diviziile vorbite, iar în Germania în lagărul Krefeld încă vreo 700 erau 
gata convinşi pentru a fi aduşi în ţară. Acestea toate se petreceau înainte de 
ofensiva de la Mărăşeşti"55 . 

Emisari ai colonelului Sturdza au mers şi în lagărul de la Bălăceanu din 
fostul judeţ Râmnicu Sărat. Sublocotenentul de rezervă Nicolae Petrescu din 
Regimentul 47 Infanterie Ploieşti relatează într-un memoriu predat autorităţilor 
militare române la sosirea din prizonierat că a stat timp de trei săptămâni în 
tabăra din satul Bălăceanu: „Un domn căpitan Constantinescu în uniformă 
elegantă de vânători şi alţi doi ofiţeri români îmbrăcaţi în civil voiau să ne 
atragă într-un curent nenorocit ce-şi luase formaţie împrejurul colonelului 

5 ~ Glenn E. Torrey, When treason 11·as a crime. The case of colonel Alexandru Sturdza of 
Roumania, în „The Emporia State Research of Studies", voi. XXXIX, nr. 111992, p. 52. 
55 Gheorghe Nicolescu, Gheorghe Dobrescu, Adrian Nicolescu (editori), Calvarul prizonierilor 
români din primul război mondial. Mărturii documentare, voi. III, Piteşti, Ed. Universităţii, 
2008,pp.68-69,doc.33. 
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Sturdza. N-a găsit aderenţi pentru această idee, cum mc1 pentru aceea de a 
rămâne în teritoriul ocupat în vreun serviciu"56

. 

Cea mai intensă muncă de propagandă au desfăşurat oamenii colonelului 
Sturdza în lagărele din Germania. Aflat din ianuarie 1917 în lagărul de la 
Schwam1stadt - Hannover, maiorul Constantin Văileanu preciza într-un raport 
expediat Marelui Stat Major după revenirea în ţară că a ajuns în lagărul său 
colonelul trădător. Acesta din urmă era îmbrăcat în civil şi a fost prezentat de 
comandantul lagărului ca „un bun român, d-sa vă va explica scopul venirii sale 
aici". În cuvântul său, Sturdza a cerut ostaşilor prezenţi la întâlnire să îl 
urmeze, arătând: „Am venit să vă îndemn ca să mergem să scăpăm ce se poate 
scăpa din ţara noastră. Nu urmăresc niciun scop personal pentru că familia şi 

moşiile mele sunt în Moldova. Mă adresez mai mult ofiţerilor de rezervă şi în 
special învăţătorilor. În Moldova armata română nu mai luptă, ea nu mai există, 
este trimisă la Odessa pentru reorganizare. Ruşii pradă, jefuiesc, violează, 
necinstesc şi distrug tot. 

E o nenorocire în toate părţile, jale, oamenii mor de tifos exantematic. În 
final nu pot să vorbesc aici fiindcă mă aud ăştia, dar voi convorbi cu dvs. 
plimbându-mă în grup prin curte"57

• 

Prezentarea apocaliptică a situaţiei din ţară, îndemnurile repetate de a-l 
urma făcute de colonelul Sturdza nu au avut rezultatele scontate, doar câteva 
sute de prizonieri l-au urmat. Sesizând acest lucru, I. G. Duca afirmă în 
memoriile sale că: „Spre cinstea corpului nostru ofiţeresc, încercarea nu a 
reuşit. Afară de câţiva mizerabili lipsiţi de simţ patriotic şi de câţiva nenorociţi 
atraşi de perspectiva de a se reîntoarce mai curând în sânul familiei lor, ofiţerii 
noştri chinuiţi şi muritori de foame în lagărele germane au respins cu indignare 
propunerile"58

. 

Nici demersurile făcute de Constantin Stere care în martie 1917 a vizitat 
Viena şi Berlinul nu au avut sorţi de izbândă. În cercurile politice de la 
Bucureşti se vorbea intens de o schimbare a dinastiei din România59

. Militarii 
care au acceptat să intre în unităţile lui Sturdza în număr de 700 60

, trebuiau să 
depună un angajament prin care trebuiau : 

1) Să respecte cu stricteţe ordinele primite şi disciplina militară; 
2) Să nu treacă la inamic; 

56 Ibidem, p. 189, doc. 46. 
57 Gheorghe Nicolescu, Gheorghe Dobrescu, Adrian Nicolescu (editori), op. cit., p 311, doc. 
59; A.M.R., fond Marele Stat Major, Secţia Studii istorice, dosar 112, f. 326-327. 
58 I. G. Duca, op. cit„ voi. III, pp. 190-191. 
59 Glenn Torrey, op. cit., în loc. cit., pp. 56-57. 
60 Ibidem. 
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3) Nu vor face politică, nici nu se vor amesteca în măsurile politice 
luate de guvernul teritoriului ocupat de Puterile Centrale, nici nu le vor 
combate; 

4) Nu vor încerca să facă nici propagandă, nici nu vor face acte de 
spionaj ori de interes; 

5) Nu vor părăsi teritoriul ocupat, nu-şi vor schimba domiciliul declarat, 
fără în prealabilă înştiinţare; 

6) Nu vor profera insulte, nici batjocuri la adresa guvernului şi 

supuşilor Puterilor Centrale; 
7) Nu vor discuta evenimentele ce vor surveni pe unul din fronturile 

aliaţilor centrali; 
8) Nu vor face nici o propagandă care ar leza interesele acestor Puteri 

Centrale; 
9) Guvernul şi autorităţile imperiale germane se obligă a întrebuinţa în 

raport cu necesităţile şi aptitudinile individuale pe ofiţerii liberaţi; 
1 O) La semnarea tratatului de pace, fiecare din ei va putea găsi azil şi 

ocupaţie într-una din ţările Triplei Alianţe, dacă vor fi siliţi să părăsească ţara 

lor natală; 
11) Familiile lor în acest caz vor fi retribuite cu pensie viageră"61 . 

După cum se observă, prevederile acestei declaraţii erau foarte grele. Ele 
afectau demnitatea şi onoarea militară. Documentul a fost semnat de trădătorii 
şi servilii, care, după cum arată Sabina Cantacuzino, sora lui Ion I. C Brătianu, 
„o duceau bine. Alexandru Sturdza, după criminala-i trădare, lucra în birourile 
Ministerului de Interne, indignând pe cei care erau nevoiţi să se ducă acolo"62

. 

Căpitanul activ Nicolae Defleury, care a făcut parte din „Grupul Cerna", 
fiind aghiotantul comandantului, colonelul Scarlat Demetriade, căzut în 
captivitate împreună cu cei 8.000 de ostaşi şi dus în lagărul de la 
Sopronnyekdin din Ungaria, susţine în amintirile sale că: „O parte din ofiţerii 
prizonieri de la Krefeld (Germania) au fost puşi sub acuzare, după război, din 
pricina unei activităţi antipatriotice pe care au desfăşurat-o în lagăr. Această 
activitate la care s-au dedicat numai câţiva dintre ofiţeri era condusă de 
colonelul Sturdza, refugiat după trădare la Berlin. 

Atât ofiţerii care au fost amestecaţi în această afacere urâtă, cât şi aceia 
care s-au lăsat convinşi să ceară repatrierea, au tras consecinţele după război. 
Negreşit că au fost şi <<ţapi ispăşitori>>ca în toate chestiunile în care se 
amestecă patimi şi meschinării"63 • 

61 Cf. Sabina Cantacuzino, Din 1·iafa.familiei Jon C. Brătianu, voi. II, ediţie îngrijită de 
Elisabeta Simion, Bucureşti, Ed. Albatros, 1996, p. 324. 
62 Jhidem, p. 111. 
63 Nicolae Defleury, „ Divizia de la Cema ". De pe .fi-ont în captivitate 1916-1918. Amintiri -
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Locotenentul (r) Constantin Popian, pretinde în amintirile sale că l-a 
întâlnit pe Sturdza în lagărul de prizonieri Schwamstadt (Gennania), care „s-a 
gândit că n-ar fi rău dacă ar da un picior în fund patriei sale şi Regelui 
Ferdinand, constituind din prizonierii care lâncezesc în Germania o armată, 
conta pe vreo 300.000, cu care alături de nemţi ar cuprinde şi Moldova şi ar 
goni de la Iaşi pe neputinciosul Rege, cu toată <<camarila de trădători, care, în 
cap cu Regina Maria au nenorocit ţara>>. 

S-a format un mic stat major din elemente tot ca el, huzurlante ori 
vânătoare de demnitate, şi mai cu seamă din lagăr în lagăr după prozeliţi"64 . 

De altfel, comandantul lagărului a împărţit prizonierii în două tabere: 
prima o formau cei care s-au opus, iar cea de-a doua cuprindea militarii care au 
îmbrăţişat oferta. Colonelul Alexandru Sturdza nu a reuşit să convingă mulţi 
ofiţeri. Potrivit relatărilor locotenentului Constantin Popian, locotenentul de 
cavalerie Alexandru Cantacuzino Paşcanu, devenit ulterior ofiţer de aviaţie, 

indignat de vorbele mincinoase ale lui Alexandru D. Sturdza, s-a repezit la 
acesta, i-a rupt epoleţii şi l-a scuipat65

. 

Văzând că nu are succes în lagărele gennane, colonelul Sturdza a ajuns la 
Bucureşti fiind însoţit de un grup de ofiţeri devotaţi, recrutaţi din lagărele de 
prizonieri spre a-i numi pe diferite funcţii. Alexandru Marghiloman, care nu 
agrea această manevră, notează în însemnările sale din 15 august 1917, cu 
vădită nemulţumire că: ,,În oraş există convingerea că se caută ofiţeri pentru a-i 
trimite ca emisari pe lângă soldaţii noştri din Moldova spre a-i decide să se 
predea. 

Niciun discernământ. S-a dus căpitanul Grigorescu cu Gheorghe, un 
ofiţer reformat, rău văzut, pentru a-l numi la Poliţie"66 . A doua zi, acelaşi 
martor ocular al evenimentelor scrie următoarele: „Wachmann, evident trimis 
de Sturdza, îmi explică pe larg sensul <<acţiunii lor>>: regenerarea României 
(prin ofiţerimea în parte dubioasă din captivitate?), latura politică a acestei 
acţiuni, politica colonelului Sturdza, iniţierea prizonierilor, iată vorbele care 
reveneau mai des. Ba încă era un căpitan, Teodorescu, citat cu elogii, care voia 
să reînvie, ca bază a unui nou partid politic, societatea <<Bunului Român>>, 
iar altul, căpitanul Savel Popescu luase la Crefeld (Krefeld n.n.) chiar iniţiativa 
unei liste de adeziune la <<politica colonelului Sturdza>"67

• 

gânduri - impresii. CraioYa. Ed. Ramuri, 1940. pp. 111-112. 
64 Constantin C. Popian, Amintiri din 1·ia(a militară. Jumale de ră=boi şi din pri=onierat. ediţie 
de Liviu Dragu Popian şi colonel (r) Dumitru Roman, Bucureşti, Ed. Militară. 2007. p. 166. 
05 Ibidem, pp. 167-168. 
66 Alexandru Marghiloman. op. cil„ voi. II. p. 223. 
67 Ibidem. 
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Existenţa acestor elemente canenste trădătoare este semnalată în 
memoriile sale şi de Pia Alimănişteanu, sora lui Ion I. C. Brătianu, care 
consemnează că Alexandru Sturdza „a sosit cu un număr de ofiţeri români, cei 
mai mulţi evrei, spre a face propagandă printre prizonierii de aici în vederea 
alcătuirii unei annate care să meargă împotriva celei din Moldova''68

. 

Toate aceste acţiuni vizau crearea unei armate care să lupte împotriva 
fraţilor, schimbarea dinastiei române, înlăturarea Regelui Ferdinand a devenit 
acută după încheierea de către armata română a armistiţiului cu Puterile 
Centrale la Focşani în 26 noiembrie/I O decembrie 1917. În acest context 
favorabil, la începutul lunii ianuarie 1918, colonelul Alexandru Sturdza a avut 
o întrevedere la Bucureşti cu episcopul catolic Raymund Netzhammer, în care 
şi-a exprimat nemulţumirea că „la Iaşi continuă să se spere în victoria finală a 
Antantei. Domnul Carp, socrul lui Sturdza, nu mai este mulţumit de germani, 
evident din cauză că aceştia nu se pronunţaseră definitiv pentru o nouă dinastie. 
Colonelul preferă şi el înlocuirea celei vechi"69

. 

Colonelul Alexandru D. Sturdza a rămas alături de gennani şi în timpul 
negocierilor de pace pe care le purta la Buftea reprezentantul guvernului 
generalului Alexandru Averescu, Constantin Argetoianu. Acesta din urmă 
relatează în amintirile sale pe 23 februarie 1918 că: „Maiorul (Toma n.n.) 
Dumitrescu a întâlnit azi la O.K.W. unde era chemat de serviciul lui pe 
Alexandru Sturdza, trădătorul. Intrase în biroul ajutorului lui Hell, pe un scaun 
în faţa biroului sta Sturdza, Dumitrescu fusese elevul lui; a fost un moment 
greu pentru amândoi şi pentru ofiţerul prusian. Sturdza a ieşit fără să salute. 
Bineînţeles că nu salutase nici Dumitrescu: <<Pricep sentimentele d-tale, 
domnule maior. Din nenorocire, necesităţile războiului ne obligă să frecventăm 
câteodată şi asemenea canalii. Vă rugăm a primi scuzele noastre"70

. Nu suntem 
siguri dacă această discuţie a avut loc în realitate, ori este o invenţie a lui 
Constantin Argetoianu. Ştim însă că nemţii nu agreau trădătorii, dar îi foloseau 
pentru anumite interese de moment. Totuşi, autorităţile germane au insistat ca 
în textul tratatului de pace să fie inclusă o prevedere legată de o amnistie 
generală de care ar fi beneficiat şi Alexandru D. Sturdza, lucru care nu s-a 
materializat. Nici demersurile nemţilor pe lângă guvernul prezidat de 
Alexandru Marghiloman ca Alexandru Sturdza să poată păstra gradul de 
colonel nu au avut sorţi de izbândă71 . 

"~ Pia Alimănişteanu, Însemnări din timpul ocupafiei germane. Bucureşti, Imprimeriile 
Independenţa, 1929, p. 99. 
69 Raymund Netzhammer, op. cit„ voi. L p. 754. 
70 A pud Constantin Argetoianu, op. cit„ voi. IV, partea a V-a (l 9 I 7-19 I 8 ), ediţie de Stelian 
Neagoe, Bucureşti, Ed. Humanitas, 1993, p. 216. 
;i Alexandru Marghiloman, op. cit„ voi. III, p. 136. 
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În aceste condiţii, când zvonurile privind o eventuală asasinare erau tot 
mai insistente, Sturdza a părăsit Bucureştiul pe 19 martie 1918, stabilindu-se pe 
teritoriul Germaniei 72

• Înainte de a pleca, conform relatărilor Sabinei 
Cantacuzino, a predat, în calitatea de preşedinte al Asociaţiei Muzicale, 
domnişoarei Sion, casiera „toate registrele şi chitanţele şi i-a povestit că trebuia 
să părăsească ţara din cauza Brătienil0r şi s-a exprimat cam astfel: <<Trăiam 
foarte bine pe front cu francezii, dar foarte rău cu ruşii, care nu numai că nu 
aveau nici o consideraţie pentru noi, dar ne tratau ca supuşi şi vrăjmaşi ( ... ). 
Acum Brătienii mă silesc să plec. Mă duc în Germania unde voi servi ţara în 
finanţe. Sper că aceasta va fi puntea pe care mă voi putea reîntoarce aici. Casa 
mea am închiriat-o mobilată>>"73 . 

Colonelul Alexandru D. Sturdza nu a mai revenit niciodată în România 
Mare, deşi a făcut câteva încercări. La 1 Decembrie 1918 el a ajuns în Cetatea 
Unirii Alba Iulia. Prin Elie Dăianu, ofiţerul trădător i-a înmânat un memoriu 
Mitropolitului greco - catolic Mihali, cu rugămintea de a-l preda lui Ion I. C. 
Brătianu, încercând astfel să se disculpe74

. Preşedintele P.N.L. a fost informat 
imediat despre acest demers. Pe data de 6 decembrie 1918, Radu Rosetti insera 
în jurnalul său că: „De la Ion I. C. Brătianu aflu că ex colonelul Al. Sturdza 
este în Transilvania unde a căutat să vadă pe Mitropolitul Mihali de la Blaj. 
Sturdza spune că a fost o greşeală, că a voit întotdeauna unirea cu Transilvania, 
că a fost numai contra Rusiei, că aceasta fiind distrusă vrea să continue a servi 
cauza română şi că cere a fi primit în Garda Naţională română spre a fi găsit de 
armata română în ea când se va ocupa Transilvania"75

. Oferta i-a fost însă 
refuzată de autorităţile române. Credem că ar fi trebuit atras într-o cursă de 
guvernanţii noştri, arestat, iar sentinţa de condamnare la moarte executată. 

Alexandru D. Sturdza s-a stabilit la Munchen, împreună cu soţia sa 
Elisabeta şi cei trei copii ai lor (Sandu, Ioan şi Dimitrie). Elisabeta Sturdza nu a 
fost de acord cu sugestia familiei de a divorţa. Ea venea în România întregită 
câteva luni pe an pentru a îngriji şi administra proprietatea părinţilor ei din 
comuna Ţibăneşti 7 

. 

Alexandru Sturdza a încercat să obţină clemenţă din partea autorităţilor 
judiciare române. A angajat un avocat, pe Basil Dimitropol, cu scopul de a 
obţine graţierea în instanţă. În anul 1920 Sturdza a trimis în ţară Ministrului de 
Război, generalul Ioan Răşcanu, un amplu memoriu unde căuta să se disculpe. 

7 ~ Glenn E. Torrey, op. cit., în loc. cit., p. 57. 
73 Sabina Cantacuzino, op. cit.. voi. II, p. 158. 
74 Alexandru Vaida Voevod, Memorii, voi. II, ediţie de Alexandru Şerban, Cluj-Napoca, Ed. 
Dacia. 1995. p. 112. 
75 General Radu R. Rosetti, op. cit .. p. 295. 
7
" Glenn E. Torrey, op. cit., p. 60; Petre Otu. Maria Georgescu, op. cit., p. 159. 
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Autorul materialului considera acţiunea sa drept o „spovedanie făr' mc10 
recriminaţiune". El considera că a fost victima unor legende şi calomnii 
răspândite de oameni plini de resentimente". Cu toate că se declarase adversar 
al alianţei cu Rusia, era convins că „unirea noastră cu Bucovina, cu 
Transilvania şi cu Banatul se va obţine în mod natural prin desfacerea Austro -
Ungariei". Sturdza se ocupă pe larg de situaţia României de la sfârşitul anului 
1916 şi începutul lui 1917, afirmând: „Cu toate sacrificiile eroice, situaţiunea 
se strica din ce în ce, până ce inamicul ocupă două treimi din teritoriul nostru, 
iar un aliat semeţ care se purta cu gânduri ascunse şi vrăjmaşe nouă, ultima 
treime. Unităţile de trupă se dizolvau în retrageri penibile. Comandamentele 
nu-şi mai puteau afirma voinţa şi începuse perioada procedurilor draconice, 
neîncrederii şi învinuirilor mutuale". Semnatarul memoriului continuă 

prezentarea apocaliptică, exagerată pe alocuri, a României şi mai ales a 
armatei: „Eram silit să fac inspecţiuni dese de-a lungul liniilor de luptă pentru a 
admonesta trupa şi ofiţerii. Eram deprimat faţă de mulţimea semnelor de 
descompunere". Autorul documentului insistă asupra sentimentelor antiruse ale 
ostaşilor români, care nu erau însă noi, ele datând de secole: „Soldaţii declarau 
că nu mai voiesc să lupte alături de ei şi dacă cu disciplină severă puteam 
închide gurile îndrăzneţe sau sincere, nu puteam să oprim reflexiunea şi 

creşterea animozităţii". Este adevărat că Rusia nu a fost un aliat loial, că ea 
avea anumite interese militare şi geopolitice. România semnase în august 1916 
un tratat politic şi o convenţie militară cu Antanta care trebuiau respectate. 
Colonelul Sturdza pretinde mai departe că trecerea sa la inamic a fost 
determinată de ştirea potrivit căreia Imperiul rus era gata să încheie pace 
separată cu Germania şi aliaţii ei. În acest caz, Rusia ţaristă urma „să răpească 
Moldova până la Siret, iar Oltenia trebuia să fie cedată Austriei". Autorul 
memoriului susţine în continuare că „astfel m-am hotărât să apelez la ajutorul 
germanilor în contra ruşilor duşmani şi de a interveni în Moldova înainte de a 
se hotărî definitiv ciopârţirea ţării". Alexandru D. Sturdza recunoaşte că planul 
său a dat greş. Neagă faptul că şi-ar fi ucis ordonanţa, aşa cum s-a afirmat, 
subliniind că „a căzut în ploaia de gloanţe în care ne găseam". Semnatarul 
materialului apreciază totuşi că „fiind proscris, gândul meu zboară către ţara 
mea şi sunt mai departe hotărât ca toate actele să nu fie îndreptate decât în 
folosul ei, sau cel puţin cu gândul la ea". În continuare sublinia că „Nu am 
reuşit a mă alipi fraţilor care s-au luptat pe Tisa". Autorul materialului dorea 
totuşi ca urmaşii săi „să poată a se afirma în viaţă ca cetăţeni buni şi productivi 
ai României noi"77

. 

77 B.A.R., Secţia Mss., Arh. Ion Bianu, mapa VIII, varia 33, passim; Petre Otu, Maria 
Georgescu, op. cit., pp. 353-361. 
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Alexandru D. Sturdza nutrea speranţe de a reveni în România. El a 
înaintat o cerere Legaţiei române din Berlin pentru eliberarea unui paşaport. 
Nici după moartea Regelui Ferdinand şi a lui Jon I. C. Brătianu din anul 1927, 
Sturdza nu a avut mai multe şanse. Demersul său pe lângă generalul Alexandru 
Averescu nu a avut sorţi de izbândăn. Aceeaşi soartă au avut şi încercările de 
a-l convinge pe noul rege al României să-i acorde o amnistie. La 28 septembrie 
1939, când începuse deja al doilea război mondial, Alexandru D. Sturdza a 
încetat din viaţă în Elveţia79 . Nu şi-a recunoscut faptele grave pe care le-a 
săvârşit atunci, la început de an 1917. Dacă peste ani ar fi regretat că a dezertat 
la inamic, încălcând grav jurământul faţă de ţară ca militar, probabil că Regele 
semna decretul de graţiere. Stigmatul de trădător al neamului românesc i-a 
rămas până astăzi. Toate încercările unora de a „cosmetiza", de a justifica 
trecerea benevolă în liniile duşmane nu îşi au rostul şi sunt nejustificate. 
Alexandru D. Sturdza se află deja în galeria trădătorilor neamului românesc, 
care, din păcate, există. 

THE BETRA Y AL OF THE COLONEL 
ALEXANDRU D. STURDZA (JANUARY 1917) 

Abstract 

The authors firstly presents some biographical dates regarding the life 
and military career of Alexandru D. Sturdza as a colonel in romanian arrny. 
Being influenced by anti-russian and pro-german views, he betrayed his 
country and people, deserting to the enemy in february 1917. They demonstrate 
in the study the fact that this cowardly act was premeditated and unjustified. 
Even more then that, the colonel try to recruit romanian POWs, especially 
officers from the detention camps in Gerrnany, hoping to create an army to 
fight against the russians in Moldavia. His actions failed though. Being 
condemned to death in absentia, he never retumed to Romania, dying in exile 
the authorities not giving a full pardon in his case. 

78 Glenn E. Torrey, op. cit, în loc. cit, p. 61. 
79 Ibidem, p. 68. 
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